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Protokół Nr 40 

z obrad czterdziestej sesji Rady Miejskiej w Więcborku, odbytych  

w dniu 24.01 2018r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko - Gminnego Ośrodka Kultury  

w Więcborku. 

Sesja trwała od godz. 12: 00 – do godz. 15:10. 

Obecność według załączonej listy obecności. 

W sesji na 15 radnych udział wzięło 12 radnych, czyli quorum wymagane do podejmowania 

prawomocnych uchwał zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym / (Dz. U. z 2017r. 

poz. 1875/ 

 

Radni nieobecni usprawiedliwieni: Marta Bączkowska, Władysław Rembelski, Henryk 

Szwochert. 

 

Spoza składu Rady w sesji uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Wicestarosta Powiatu Sępoleńskiego    - Andrzej Marach 

5. Dyrektor Biura Obsługi Oświaty Samorządowej w Więcborku - Danuta Zawidzka 

6. Dyrektor Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej 

w Więcborku      - Ludmiła Piekłakiewicz –Geruzel 

7. Przewodniczący Samorządu Mieszkańców Więcborka  - Ryszard Przybyłowski 

8. Redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych”  - Leszek Skaza 

9. Redaktor „Wiadomości Krajeńskich”    - Robert Lida  

10. Redaktor Regionalnego Portalu Informacyjnego „E-krajna” - Paweł Szydeł 

11. Redaktor Naczelny „TV Krajna”     - Maciej Bór 

W części obrad uczestniczył p. Sebastian Latanowicz Dyrektor Oddziału Zakładu 

Gazowniczego, Polska Spółka Gazownictwa sp. z o.o. Oddział Zakład Gazowniczy  

w Bydgoszczy oraz Doradca ds. Rozwoju Oddziału Zakładu Gazowniczego, Polska 

Spółka Gazownictwa sp. z o.o. p.  

Obradom przewodniczyła p. Grażyna Witczak – Przewodnicząca Rady Miejskiej. 

Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie. 

2. Stwierdzenie quorum. 

3. Przedstawienie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Rady Miejskiej w Więcborku. 

5. Informacja Przewodniczącej Rady Miejskiej w Więcborku o działaniach podejmowanych 

w okresie między sesjami. 

6. Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 

7. Interpelacje i zapytania radnych. 

8. Informacja dotycząca budowy sieci gazowniczej w gminie Więcbork. 

9. Informacja Dyrektora Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej oraz Punktów Filialnych na 

temat realizacji zadań w roku 2017 i prezentacja planowanych przedsięwzięć na rok 2018. 
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10. Sprawozdanie Przewodniczącej Rady Miejskiej w Więcborku realizacji planu pracy Rady 

za 2017r. 

11. Sprawozdania Komisji stałych RM z realizacji planów pracy za rok 2017. 

12. Przyjęcie uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Więcbork. 

13. Przyjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze nr 397/2017 

Wojewody Kujawsko-Pomorskiego. 

14. Przyjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze nr 398/2017 

Wojewody Kujawsko-Pomorskiego. 

15. Przyjęcie uchwały w sprawie uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa 

Kujawsko-Pomorskiego w sprawie Krajeńskiego Parku Krajobrazowego. 

16. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

17. Wolne wnioski i informacje. 

18. Zakończenie. 

 

Do powyższego Przewodnicząca RM zgłosiła: 

 autopoprawkę polegającą na wykreśleniu punktów 16 i 17, które pierwotnie miały zostać 

zrealizowane na bieżącej sesji ale z racji konieczności uzyskania opinii RDOŚ zostaną 

wywołane w późniejszym terminie. 

 Natomiast Burmistrz Więcborka: 

 prosił o wprowadzenie jako punktu 16 podjęcia uchwały w sprawie  przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr 233/15 

położonej w obrębie Sypniewo, gmina Więcbork. 

Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie nad przyjęciem porządku obrad po 

wprowadzonych zmianach. 

 

Na sali 11 radnych 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

Ad.4 Przewodnicząca RM p. Grażyna Witczak poinformowała, że protokół z XXXIX 

sesji został napisany. Do dnia sesji nie wniesiono poprawek. Zapytała, czy ewentualnie ktoś  

z radnych w danej chwili ma jakieś uwagi. Takowych nie zgłoszono, więc poddano protokół 

pod głosowanie. 

Na sali 11 radnych 

Protokół przyjęto jednogłośnie 

 

Ad.5 Informacja Przewodniczącej Rady Miejskiej w Więcborku o działaniach 

podejmowanych w okresie między sesjami. 

 

21.12.2017r. -  udział w spotkaniu opłatkowym z Sołtysami z terenu gminy Więcbork 
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3.01.2018r. – spotkanie z nauczycielami i Dyrekcją Szkoły Podstawowej Nr 1 w Więcborku 

poświęcone projektowi Polskiej Fundacji Dzieci i Młodzieży „Równać Szanse”. Chodzi  

o powielenie Projektu stworzonego w gminie Kamień Krajeński. 

4.01.2018r. – spotkanie w sprawie  opracowania Regulaminu wyznaczania miejsc pamięci 

oraz grobów ważnych dla Gminy Więcbork. 

6.01.2018r. – udział w Koncercie Noworocznym. 

7.01.2018r. – udział w Koncercie Chóru Parafialnego „Lutnia” i zespołu młodzieżowego 

„Effatha”. 

8.01.2018r. – spotkanie z dyrektorami szkół odnośnie planowanej realizacji działania  

z dziedziny edukacji ekologicznej. 

9.01.2018r. – spotkanie z Burmistrzem Więcborka i Zastępcą Burmistrza Więcborka  

w sprawie opracowania wspólnego Projektu edukacji ekologicznej z Referatem Rolnictwa 

/…/ UM, szkołami gminnymi i Krajeńskim Parkiem Krajobrazowym. 

21.01.2018r. – udział w obchodach 98 rocznicy powrotu Więcborka do RP. 

22.01.2018r. – spotkanie z Kierownikiem Referatu Rolnictwa /…/ UM w Więcborku w celu 

omówienia szczegółów programu ekologicznego i z pracownicą Zakładu Gospodarki 

Komunalnej odnośnie koordynacji zbiórki makulatury przez szkoły. 

23.01.2018r. - spotkanie z Dyrektor BOOS i Dyrektor SP Nr 1 w celu dalszego 

uszczegółowienia zakresu wniosku, który będzie składany jako wspólny do Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

 

Ad. 6 Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 

 

20.12.2017r.- udział w Wieczorze Kolęd i kiermaszu świątecznym w Szkole Podstawowej,  

w Pęperzynie (miejsce: sala gimnastyczna SP Pęperzyn) 

21.12.2017r.- podpisanie umowy na odbiór oraz wywóz odpadów komunalnych z terenu 

Gminy Więcbork – ZGK w Więcborku (miejsce: gabinet Burmistrza). Ponadto tego dnia 

Burmistrz Więcborka wziął udział w spotkaniu opłatkowym z uczestnikami Środowiskowego 

Domu Samopomocy (miejsce: ŚDS w Więcborku), spotkaniu opłatkowym z sołtysami Gminy 

Więcbork (miejsce: Restauracja Pomorzanka w Więcborku) oraz spotkaniu opłatkowym  

z pracownikami Urzędu Gminy w Więcborku (miejsce: stołówka w SP nr 1 w Więcborku). 

22.12.2017r.- spotkanie z p. Dagmarą Fabiszak przedstawicielem Kancelarii Ostrowski  

i Wspólnicy w sprawie zmiany osoby dedykowanej UM w Więcborku. Pan Michał Kania 

rozwiązał umowę z Kancelarią. Od stycznia do obsługi prawnej wyznaczona została Radca 

Prawny Pani Partycja Callaghan (miejsce: gabinet Burmistrza). Tego dnia Burmistrz dokonał 

także wizji w terenie, dotyczącej zakończonych prac na moście w Suchorączku oraz budowy 

ciągu pieszo-rowerowego na ul. Wojska Polskiego do skrzyżowania z ul. Szlaku 

Bursztynowego. W lustracji uczestniczyli m.in. v-ce starosta Sępoleński Pan Andrzej Marach, 

Skarbnik Powiatu Pan Władysław Rembelski, dyrektor Zarządu Drogowego Pan Edwin 

Eckert oraz sołtys Suchorączka Pan Piotr Koselczuk. 

24.12.2017r. - udział w spotkaniu wigilijnym w Domu Pomocy Społecznej w Suchorączku 

(miejsce: DPS Suchorączek) 

27-28.12.2017r. - URLOP WYPOCZYNKOWY 
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29.12.2017r. - złożenie podpisów pod aktami notarialnymi dot. sprzedaży działki gminnej 

oraz podwyższenia kapitału zakładowego ZGK w Więcborku w kwocie 206 000zł (miejsce: 

Kancelaria Notarialna w Sępólnie Krajeńskim) 

30.12.2017r. - udział w spotkaniu opłatkowym Stowarzyszenia Więcborskie Rykotki 

gromadzącym głównie dzieci niepełnosprawne wraz z rodzinami (miejsce: Stanica 

Wędkarska w Więcborku) 

4.01.2018r.- spotkanie z Panem Jackiem Jerczyńskim właścicielem firmy Gabi-Bis w 

Więcborku. W trakcie spotkania omówiono sprawy bieżące, m.in. kończącą się rozbudowę 

zakładu, potrzeby zatrudnieniowe (miejsce: Gabi-Bis w Więcborku). 

5.01.2018r.- spotkanie z Prezesem Zarządu Gminnego Związku OSP w Więcborku, Panią 

Teresą Dropińską ws. wysokości ekwiwalentu dla druhów uczestniczących w akcjach 

ratowniczo-gaśniczych (miejsce: gabinet Burmistrza) 

6.01.2017r.- udział w Koncercie Noworocznym zorganizowanym przez Miejsko - Gminny 

Ośrodek Kultury w Więcborku. Na scenie więcborskiego Ośrodka Kultury zaprezentował się 

Zespół Kameralny Bydgoskich Solistów “Arte Con Brio” oraz soliści – Katarzyna Jaracz – 

sopran oraz Pawła Krasulak. Była to również okazja do złożenia życzeń noworocznych 

wszystkim mieszkańcom naszej Gminy (miejsce: sala kinowa MGOK w Więcborku). 

7.01.2018r. – udział w koncercie kolęd w wykonaniu więcborskiego chóru „Lutnia” oraz 

młodzieżowego zespołu „Effatha” (miejsce: kościół parafialny w Więcborku). 

9.01.2018r.- spotkanie dot. podsumowania Jarmarku Bożonarodzeniowego, który po raz 

kolejny odbył się w Więcborku na Targowisku. Uczestniczyli wszyscy organizatorzy  

i współorganizatorzy. (miejsce: gabinet Burmistrza). 

10.01.2018r. - spotkanie organizacyjne dot. Balu Sportu i Kultury, który w tym roku 

odbędzie się 3 lutego w Liceum Ogólnokształcącym w Więcborku (miejsce: gabinet 

Burmistrza). 

11.01.2018r. - spotkanie dot. uregulowania spływu wód opadowych z terenu Gminy 

Więcbork na działkę nr 190/18 w miejscowości Ostrówek. Uczestniczyli: v-ce Starosta 

Sępoleński Pan Andrzej Marach, Dyrektor Wydziału Rolnictwa Starostwa Powiatowego Pani 

Barbara Wiśniewska, Kierownik Gminnej Spółki Wodnej w Sośnie Pan Jacek Nowak, 

Kierownik Referatu Rolnictwa UM w Więcborku Pan Tomasz Fifielski oraz Pan Józef 

Szczepanik – rolnik Gminy Więcbork (miejsce: gabinet Starosty). 

12.01.2018r. - spotkanie Noworoczne z Zarządem Powiatowym OSP w Sępólnie 

Krajeńskim (miejsce: świetlica OSP w Sępólnie Krajeńskim) 

15.01.2018r. - udział w Rocznej Odprawie Komendy Powiatowej Policji w Sępólnie 

Krajeńskim, której dokonał z-ca Komendanta Wojewódzkiego Policji inspektor Marcin 

Woźniak (miejsce: Komenda Powiatowa Policji w Sępólnie Krajeńskim). 

16.01.2018r. - spotkanie z Dyrektorem MGOK w Więcborku, Panią Joanną Soją-Tońską  

w sprawie obchodów Dni Więcborka. Informacją na dziś jest to, że tegoroczną gwiazdą, 19 

sierpnia będzie Pan Andrzej Piasek Piaseczny (miejsce: gabinet Burmistrza). 

17.01.2018r. - udział w posiedzeniu Komitetu Sterującego Obszaru Rozwoju Społeczno-

Gospodarczego Powiatu Sępoleńskiego. Tematyka to m.in. omówienie i podjęcie uchwał 

dotyczących sprawozdania rocznego, przyjęcia zaktualizowanej listy projektów 

podstawowych (miejsce: gabinet Starosty). T w tym dniu Burmistrz wziął też udział  

w posiedzeniu Konwentu Powiatu Sępoleńskiego. Tematyka, m.in. III Targi Pracy i Edukacji 
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7 lutego 2018 roku, realizowany przez Powiat projekt „Za Życiem”, kampania społeczna 

„Czad i Ogień – obudź czujność” (miejsce: gabinet Burmistrza). 

18.01,2018r. - udział w konferencji zorganizowanej przez WFOŚiGW w Toruniu: „Nowa 

oferta wsparcia finansowego Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Toruniu dla samorządów”. Gospodarzem spotkania był Wojewoda Kujawsko-

Pomorski Pan Mikołaj Bogdanowicz. W spotkaniu wziął udział Prezes Zarządu WFOŚiGW 

Pan Ireneusz Stachowiak (miejsce: Urząd Wojewódzki w Bydgoszczy). Ponadto Burmistrz 

uczestniczył w spotkaniu z dyrektorami placówek oświatowych Gminy Więcbork. Tematyka: 

obchody 100 rocznicy odzyskania niepodległości oraz sprawy związane z korektą finansową 

w placówkach (miejsce: gabinet Burmistrza).  

W tym miejscu Burmistrz Więcborka rozwinął nieco kwestię korekty planów finansowych 

placówek oświatowych. Mówił, że problem wynika z naliczenia wstępnej subwencji 

oświatowej na rok 2018 dla Gminy Więcbork. Informacja o wysokości subwencji, która 

została przyjęta i ujęta w projekcie budżetu Gminy Więcbork na 2018r. zawierała kwotę 

11.198.760,00 zł. Kalkulacje dokonane w Gminie oraz weryfikacja Dyrektor Biura Obsługi 

Oświaty Samorządowej w Więcborku wskazują na błędnie naliczona subwencję przez 

Ministerstwo Edukacji Narodowej. Sprawdzone zostały wszystkie dane przekazane do MEN-

u są one prawidłowe i nie zawierają błędu. Pismem z dnia 18 stycznia 2018r. zwrócono się do 

MEN o wyjaśnienia i podanie danych stanowiących podstawę dokonanych przez Instytucję 

wyliczeń. Otrzymano bardzo szybko odpowiedź, wraz z metryczką subwencji wstępnej i po 

jej analizie można stwierdzić jednoznacznie, że  MEN zawyżył liczbę uczniów o ponad stu 

oraz wykazana jest szkoła ponadgimnazjalna – zawodowa, której Gmina Więcbork nie 

prowadzi. W związku z powyższym Gmina spodziewa się, że ostateczna subwencja będzie  

o kilkaset tysięcy złotych nisza. Błąd został wychwycony na tyle wcześnie, ze daje większe 

możliwości dokonania korekty dyrektorom placówek na cały 2018r. Dyrektorzy placówek 

oświatowych zostali poproszeni o przygotowanie korekty finansowej w swoich placówkach. 

Burmistrz podkreślił, ze korekta jest konieczna, gdyż subwencja ostateczna będzie znacząco 

niższa od  wstępnie zaplanowanej wg informacji otrzymanej z MEN. Poziom planowanej 

dopłaty Gminy Więcbork do zdań subwencjonowanych na 2018r. nie ulega zmianie i wynosi 

ok. 1.750.000,00 zł, a udział planowanych kosztów zadań własnych Gminy tj. tych nie 

objętych subwencją wynosić będzie ok. 3.700.000,00 zł. Oczywiście w trakcie roku 

budżetowego, po pierwszym półroczy roku 2018, sytuacja bieżąca zostanie zweryfikowana  

i z dużym prawdopodobieństwem nastąpią ruchy finansowe umożliwiające realizację części 

zadań, z których na chwilę obecną placówki będą musiały zrezygnować albo odłożyć  

w czasie. Niemniej należy podkreślić, że zaistniała sytuacja nie wynikła z winy Gminy 

Więcbork, bo przekazane do MEN dane były prawidłowe, a z błędu MEN. 

19.01.2018r. – udział w obchodach jubileuszu 50-lecia pożycia małżeńskiego Państwa 

Heleny i Alojzego Guzmann z Więcborku (miejsce: mieszkanie jubilatów). 

20.01.2018r. - udział w zebraniu sprawozdawczym OSP Zakrzewek (miejsce: świetlica 

wiejska w Zakrzewku). 

21.01.2018r.- udział w obchodach 98 rocznicy powrotu Więcborka do Rzeczpospolitej – 23 

stycznia 1920 roku (miejsce: Plac Jana Pawła II w Więcborku). 

22.01.2018r. - spotkanie z Panem Sebastianem Bartokowskim, reżyserem filmu „Karolewo 

1939”, którego premiera odbędzie się w tym roku (miejsce: gabinet Burmistrza) oraz udział  

w posiedzeniu Komisji Oświaty, Kultury i Sportu RM w Więcborku (miejsce: salka narad 

UM w Więcborku) i podpisanie „Deklaracji przeciw mowie nienawiści”. Dokument powstał  

z inicjatywy Posła do PE Pana Kosmy Złotowskiego oraz Posła na Sejm RP Pana Łukasza 
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Schreibera. Deklaracja została podpisana przez około 50-ciu burmistrzów, wójtów, radnych. 

(miejsce: Hotel Holiday lnn w Bydgoszczy). 

23.01.2018r. - spotkanie z Członkiem Zarządu Województwa Kujawsko-Pomorskiego Panią 

Anetą Jędrzejewską oraz p.o. Dyrektora KPK Panem Remigiuszem Popielarzem. Tematyka – 

budowa siedziby oraz sali edukacyjnej w Więcborku (miejsce: Urząd Marszałkowski  

w Toruniu). Ponadto w tym dniu Burmistrz wziął udział w posiedzeniu połączonych komisji 

RM: Budżetu oraz Rolnictwa (miejsce: Sala Krajeńska w MGOK w Więcborku). 23 stycznia 

2018r. nastąpiło również otwarcie ofert przetargu na zadanie: projektu „Przebudowa, 

rozbudowa oraz zmiana sposobu użytkowania budynku gospodarczego na klub samopomocy 

dla mieszkańców gminy Więcbork oraz pomieszczenia socjalne wraz z budową parkingu”. 

Kwota zabezpieczona, kosztorysowa: 2 885 354,60zł. Kwota poprzetargowa 2 881 000zł - 

Zakład Usług Murarskich Jarosław Kołodziejski Cekcynek 37 gm. Cekcyn. 

 

Ad. 7 Interpelacje i zapytania radnych. 

1. Radny Jan Antczak prosił o dokonanie wymiany chociażby części tablic informacyjnych 

w sołectwach na tablice oszklone – zamknięte. 

 Poddał również po rozwagę Burmistrza przeznaczenie środków, o które wnioskowała na 

Komisji połączonej Komenda Powiatowa Policji w Sępólnie Krajeńskim na zakup 

samochodu dla Posterunku Policji w Więcborku, na zakup małej koparki dla Gminy 

Więcbork. Zdaniem radnego sprzęt ten będzie bardzo przydatny przy realizacji inwestycji 

drogowo-chodnikowych i innych realizowanych przez Gminę Więcbork. 

2. Radny Ryszard Kałaczyński mówił o wniosku Klubu Biegacza z Chojnic 

rozpatrywanym na posiedzeniu Komisji Oświaty, Kultury i Sportu w sprawie oznaczenia 

trasy maratonu, który przebiegł w ramach bicia rekordu Guinessa. Uznał, że warto byłoby 

zrealizować postulat, aby w ten sposób fakt ten uwiecznić dla potomnych. 

 Radny nawiązał również do wniosku o przejęcie przez Gminę Więcbork drogi przy ulicy 

Leśnej w Wituni, który był omawiany na posiedzeniu połączonych Komisji RM w dniu 23 

stycznia 2018r. Decyzja o wizji w terenie, która zapadła na posiedzeniu tejże Komisji jest 

słuszna ale zdaniem radnego, Gmina powinna przedmiotową drogę przejąć, gdyż teren 

przy której jest ona zlokalizowana, to obszar bardzo rozwojowy. 

 

Radny Antczak ad vocem interpelacji przedmówcy stwierdził, że radni nie są przeciwko 

przejęciu dróg ale na dzień dzisiejszy Gminy na to po prostu nie stać. Wiele dróg jest  

w tragicznym stanie technicznym i ciągle nie wystarcza środków na ich modernizację, a radny 

przekonuje, że powinno się przejąć kolejne. Jeżeli te drogi będą częściowo zrobione to można 

je przejąć ale w tym roku na pewno nie stać Gminy na ich przejecie i wykonanie na nich 

jakichkolwiek inwestycji. 

 

Ad. 8 Informację dotyczącą budowy sieci gazowniczej w gminie Więcbork przedstawił  

p. Sebastian Latanowicz Dyrektor Oddziału Zakładu Gazowniczego, Polska Spółka 

Gazownictwa sp. z o.o. Oddział Zakład Gazowniczy w Bydgoszczy. 

 

Tytułem wstępu Burmistrz Więcborka powiedział, że chciałby przedstawić aktualną 

sytuację, jeżeli chodzi o kwestię gazyfikacji. Od początku kadencji starano się podejmować 

działania w celu zainteresowania tematem gazyfikacji odpowiednie podmioty. Był moment, 

kiedy toczono rozmowy ze Spółką „Blue Line”, jednak te rozmowy nie doprowadziły do 
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realizacji, czy przybliżenia inwestycji na terenie Więcborka. Szukano więc dalej wysyłając 

pisma do różnych podmiotów w tym m.in. do PGNiG, aż rozpoczęto rozmowy z Polską 

Spółką Gazownictwa w Bydgoszczy. Do tej pory starała się informować radnych na bieżąco  

o postępach w rozmowach i działaniach na rzecz realizacji tak ważnej inwestycji 

infrastrukturalnej dla mieszkańców ale także dla lokalnych przedsiębiorców. Można 

powiedzieć, że rozmowy z Polską Spółką Gazownictwa, które zostały zintensyfikowane  maju 

2017r. zbliżają nas w sposób wymierny do osiągnięcia sukcesu, jakim jest niewątpliwie 

możliwość skorzystania z gazu ziemnego przez mieszkańców. W czerwcu 2017r.  

z Dyrektorem Polskiej Spółki Gazownictwa w Bydgoszczy z p. Sebastianem Latanowiczem 

podpisano list intencyjny. Od tego momentu rozpoczęto jeszcze intensywniejsze rozmowy,  

działania i zbieranie ankiet. Dziś można powiedzieć, że jesteśmy blisko realizacji tak długo 

oczekiwanej inwestycji przez mieszkańców. Temat gazyfikacji przewijała się na przestrzeni 

dziesiątek lat w gminie Więcbork, były też tworzone różne koncepcje bardziej lub mniej 

abstrakcyjne, możliwości gazyfikacji Więcborka i gminy Więcbork. Dziś trafiliśmy  

i podjęliśmy współpracę z osobami, jak najbardziej kompetentnymi w tym temacie, które 

pomogą zrealizować od dawna wyczekiwane przedsięwzięcie. Kończąc Burmistrz przekazał 

głos p. Sebastianowi Latanowiczowi. 

Dyrektor Oddziału Zakładu Gazowniczego, Polska Spółka Gazownictwa sp. z o.o. 

Oddział Zakład Gazowniczy w Bydgoszczy rozpoczynając wystąpienie przywitał zebranych 

w imieniu pracowników Spółki i podziękował Burmistrzowi za zaproszenie, dzięki któremu 

mógł się spotkać z radnymi. Bardzo istotna jest możliwość rozmowy i związany z nią przekaz 

medialny, że w końcu po wielu latach gmina Więcbork zostanie zgazyfikowana. Wskazał też, 

że dobrze, że Gmina nie łączy się z inną firmą, z którą wcześniej prowadzono rozmowy, gdyż 

Polska Spółka Gazownicza, to dziś największy podmiot / aktywo polskiego górnictwa 

naftowego i gazownictwa, i całej grupy kapitałowej. To ponad 14.500.000.000,00 aktywów  

i 7 mln obsługiwanych klientów. Polska Spółka Gazownicza jeżeli chodzi o majątek posiada 

sieć dystrybucyjną 97% w RP. Można powiedzieć, że te 3% należy do konkurencji. Na 

poważnie o gazyfikacji Gminy Więcbork rozpoczęto rozmawiać przy okazji spotkania  

w Tucholi, w maju 2017r. Zdecydowano też w tym czasie o odpisaniu listu intencyjnego, 

który niesie za sobą wyrażenie dobrej woli na temat tego, że Gmina Więcbork i PSG wspólnie 

chcą zrobić wszystko aby gminę Więcbork zgazyfikować. W związku z powyższym 

poczyniono analizy wstępne, które pokazały, że potencjał jeżeli chodzi  wolumen gazu, który 

miałoby pobierać miasto, jest na odpowiednim poziomie. Oddział Zakład Gazowniczy  

w Bydgoszczy wystosował wniosek do Zarządu o wydanie pełnomocnictwa na wydanie 

warunków i zrobienie postępowania publicznego, na projektowanie sieci lokalnej  

w miejscowości Więcbork. Dwa lata temu nastąpiło otwarcie terminala gazowego  

w Świnoujściu, co daje inną perspektywę rozprowadzania paliwa gazowego  

w miejscowościach, poprzez tzw. gazyfikację wyspową. Ta możliwość spowodowała to, że 

dziś w gminie Więcbork można przedstawić harmonogram prac Polskiej Spółki Gazownictwa 

z Oddziałem Gazowniczym w Bydgoszczy, jak będzie przebiegał tok działań i kiedy tak na 

prawdę  rozpocznie się gazyfikacja gminy Więcbork w poszczególnych krokach. W miesiącu 

lutym na platformie przetargowej w postępowaniu publicznym ukaże się oferta na 

projektowanie sieci gazowej w miejscowości Więcbork. Znając proces projektowania ten etap 

działań, zakończony uzyskaniem pozwolenia na budowę, może potrwać rok – dwa lata. Po 

uzyskaniu pozwolenia na budowę Spółka przystąpi do wyłonienia wykonawcy inwestycji. 

Należy zaznaczyć, że PSG może pochwalić się tym, iż przez ostatnie dwa lata skutecznie 

realizuje nową wizję operatora systemu dystrybucyjnego. Wymiernym tego efektem jest fakt, 

że obecnie 58% gmin zostało już zgazyfikowanych i ma dostęp do sieci gazowej. 

Inwestowanie w sieć gazową stanowi ogromne koło zamachowe dla gospodarki, w tym 

również dla społeczności lokalnej. Harmonogram działań dotyczący inwestycji w gminie 

Więcbork przedstawia się następująco: 
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 luty 2018 - ogłoszenie przetargu na wykonawcę projektu sieci w mieście Więcbork  

i gminie Więcbork, 

 lipiec 2018 – podpisanie umowy z projektantem,  

 procedura projektowania wymaga czasu i wg założenia na wrzesień 2020r. można liczyć 

na uzyskanie pozwolenia na budowę, 

 następnie realizacja i finalizacja z uruchomieniem instalacji przewidywana na wrzesień 

2021r. 

Należy mieć na uwadze, że PSG to Instytucja nastawiona na osiągnięcie zysku. Każde 

zadanie, w które Spółka inwestuje musi się zwrócić w przeciągu 20 lat. Zatem im wcześniej 

gmina Więcbork – jej mieszkańcy zostaną przyłączeni do sieci gazowej, tym szybciej zacznie 

się zwracać zainwestowany kapitał. Doświadczenie, jak postępuje proces gazyfikacyjny jest 

Spółce znany chociażby na przykładzie Rypina, Golubia – Dobrzyń, które to miejscowości 

dostęp do sieci uzyskały w roku 2014. Przede wszystkim chodzi tu też o klientów 

indywidualnych, którzy muszą zgromadzić niezbędne środki na wykonanie niezbędnych 

instalacji na swojej części posesji. Rolą radnych będzie też przekazanie mieszkańcom tego, by 

odpowiednio wcześniej przygotowali się finansowo do przedsięwzięcia. Oczywiście 

planowane są spotkania z mieszkańcami, zostanie również uruchomiony punkt konsultacyjny, 

w którym raz w miesiącu, będą oni mogli spotkać się z przedstawicielem Spółki i zasięgnąć 

informacji, czy też wyjaśnić wątpliwości. Cały proces zostanie przedstawiony mieszkańcom 

w sposób bardzo przyjazny  i dostępny.  

Przewodnicząca RM otworzyła dyskusję. 

Radny Ryszard Kałczyński przyjął, że technologia zakłada rozprowadzanie skroplonego 

gazu ze zbiornika. Pytał, czy w planach Spółki brane jest pod uwagę to, czy dany zbiornik 

będzie w stanie zaopatrzyć w gaz całą gminę. 

Dyrektor Oddziału PSG odpowiedział, że wybór takiej nie innej technologii tj. gazyfikacji 

wyspowej dlatego, że jest to szybki proces zgazyfikowania danej miejscowości. 

Dostosowanie systemu dystrybucyjnego wysokiego ciśnienia wg koncepcji zespolenia Żnina 

z Sępólnem Krajeńskim trwałoby zbyt długo. Gazyfikacja wyspowa daję to, że w przeciągu 

trzech lat  Spółka jest w stanie przyłączyć do sieci gazowej odbiorców z danego miasta. Jest 

to gaz pochodzący z terminala w Świnoujściu dowożony cysternami pięćdziesięciotonowymi. 

Tego gazu wystarczy, bo z 1m³ skroplonego gazu otrzymuje się 600m gazu ziemnego. Jeżeli 

mówimy o gazyfikacji gminy, to mowa tu o gazyfikacji gminy całościowo. Należy jednak pod 

tym pojęciem rozumieć to, że każda miejscowość będzie gazyfikowana ale musi się zebrać 

odpowiednia ilość zainteresowanych tzw. wolumenów. Projekt będzie ujmował od razu 

oprócz  Więcborka również sieć gazową w Wituni i najprawdopodobniej w Runowie 

Krajeńskim. Czy te projekty zostaną wykonane w Wituni i Runowie zależy od mieszkańców. 

Jeżeli bowiem inwestycja nie zwróci się Spółce w ciągu 20 lat nie będzie możliwości budowy 

tej sieci gazowej. W dalszej perspektywie, jeżeli będzie już taki wolumen, który w sposób 

liniowy pozwoli dociągnąć sieć gazową, to ta stacja regazyfikacji zostanie przeniesiona do 

innej miejscowości. W danym miejscu podłączona zostanie podziemna sieć gazowa. 

Radny Kałaczyński pytał jak będzie wyglądał proces przyłączeniowy. 

Dyrektor Oddziału PSG wskazał, że proces ten będzie wyglądał tak, że w momencie 

projektowania sieci wysłany zostanie do mieszkańców sygnał, że w danym okresie o ile nic 

nie stanie na przeszkodzie, zostanie podłączony pierwszy odbiorca. Sieć, będzie projektowana 

już z przyłączami. W między czasie będą robione spotkania z mieszkańcami. Proces 

projektowania zakończony zostanie pozwoleniem na budowę i w sposób naturalny przejdzie 

się do kolejnego etapu tj. wyłonienia wykonawcy. Proces przyłączeniowy wykonywany jest  

w oparciu o regulacje Urzędu Regulacji Energetyki i ustaloną przez niego taryfę. Opłata 
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przyłączeniowa wynosi 2.350,00 zł brutto. W tej kwocie jest wybudowanie przyłącza od sieci 

gazowej do granicy posesji. Na posesji każdy właściciel musi sobie wybudować instalację  

i zawiesić kociołek gazowy.  

Radny Wojciech Janicki powiedział, że z wypowiedzi Dyrektora wnioskuje, iż szeregowy 

kowalski będzie musiał zainwestować około 2.000,00 zł. żeby móc skorzystać z gazu. Pytał 

również, czy Spółka ma jakąś wstępną lokalizację wyspy i szacunkowy koszt całej 

gazyfikacji. 

Dyrektor Oddziału PSG podał, że całkowity szacunkowy koszt gazyfikacji miejscowości 

Więcbork to kwota ponad 8.500.000,00 zł. Do kwoty nie ma co się jednak przywiązywać, 

ponieważ życie pewne rzeczy weryfikuje. Dla pojedynczego odbiorcy wygląda to w ten 

sposób, że wybudowanie przyłącza do granicy posesji kosztuje 2.350,00 zł brutto i taka opłata 

obowiązuje w całej Polsce, następnie musi wybudować tą instalację wewnętrzną. 

Szacunkowo dom do ogrzania do 140m² z kotłem nowej technologii i wybudowaniem całej 

niezbędnej instalacji, to koszt ok. 10.000,00 zł. brutto.  Jeżeli chodzi o lokalizację wyspy są 

wstępnie dwie takie lokalizacje. Spółka chciałaby pozyskać grunt, który należy do miasta. 

Zwrócono się do Gminy o zaproponowanie takich gruntów.  

Wicestarosta Powiatu wspomniał, że niecały rok wcześniej spotkał się z Dyrektorem na 

którymś z Konwentów, gdzie został przedstawiony temat gazyfikacji, który Burmistrz 

Więcborka szybko podjął wyzwanie. Podziękował za tak szybkie działanie. Nawiązał do 

uruchomionego przez WFOŚiGW Programu „Ecodom”, zgodnie z którym piętnastu 

mieszkańców, czy też piętnaście rodzin z gminy Więcbork, będzie mogło skorzystać z dotacji 

w kwocie 4.000,00 zł. do wymiany pieca na piec ekologiczny, o ile oczywiście Gmina do 

Programu przystąpi. Nasuwa się pytanie, co by było, gdyby ktoś chciał zamontować sobie 

piec na gaz tj. czy te dysze na gaz propan butan, po wymianie można byłoby używać na gaz 

skroplony ? Byłoby istotne gdyby taka informacja została przekazana do mieszkańców, by 

mogli , kupując takie piece, już rozważyć możliwość przełączenia tego gazu w roku 2021  

i tego drogiego pieca nie trzeba byłoby wyrzucać. Jest to o tyle istotna informacja, by 

mieszkańcy wiedzieli jakie ruchy poczynić, by po trzech latach, w przeciągu których sieć 

gazowa zostanie wybudowana, mogli bez dodatkowych kosztów przejść na nowe paliwo 

grzewcze, a teraz wiedzieli w jakim kierunku pójść jeżeli chodzi o zakup pieca. 

Dyrektor Oddziału PSG mówił, że kotły eksploatowane na propan butan, to tak faktycznie 

kwestia jedynie wymiany dyszy. Gaz propan butan jest bardziej wydajnym gazem, bardziej 

kalorycznym, a związku z tym ma węższe otworki w dyszy. W 99% pieców eksploatowanych 

na olej opałowy również istnieje możliwość wymiany i dostosowanie do gazu ziemnego. 

Jeżeli chodzi o fundusze zewnętrzne na wymianę ogrzewania na ekologiczne, to rzeczywiście 

obserwuje się taką tendencję. Wszystko to jednak zależy od tego ile dana Gmina ma środków, 

żeby w taką rzecz zainwestować. Niemniej warto pomyśleć również o takich rozwiązaniach. 

Radny Jan Antczak życzył Dyrektorowi, radnym RM w Więcborku oraz mieszkańcom, aby 

w 2021 roku udało się sfinalizować inwestycję 

Dyrektor Oddziału PSG powiedział, że sam sobie też tego życzy i chciałby jak najszybciej 

przyjechać i dokonać uroczystego „zapalenia znicza”. Gaz daje możliwość oddychania 

czystszym powietrzem, dbania o ekologię, a w przypadku gminy Więcbork, która leży  

w granicach Krajeńskiego Parku Krajobrazowego jest to tym bardziej istotne. 

Przewodnicząca RM zamknęła dyskusję i ogłosiła pięciominutową przerwę w obradach. 

Po przerwie obrady wznowiono. 
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Ad.9 Informację na temat realizacji zadań w roku 2017 i prezentacja planowanych 

przedsięwzięć na rok 2018 przedstawiła Dyrektor Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej 

oraz Punktów Filialnych p. Ludmiła Piekałkiewicz – Geruzel. 

 

Informacja stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu /do wglądu w biurze RM 

oraz stronie BIP Gminy Więcbork./ 

Informacja uzupełniona została o prezentację multimedialną. 

Przewodnicząca RM otworzyła dyskusję prosząc o nieco więcej informacji dotyczących 

możliwości korzystania z e-book. 

Dyrektor MGBP wyjaśniła, że na chwilę obecną Biblioteka dysponuje pięcioma kodami. Na 

komputerze istnieje możliwość powiększenia druku, zatem pierwsze w kolejce są te osoby, 

które niedowidzą, a nie mają grupy inwalidzkiej  i nie mogą dostać czytaka. Pierwsze trzy 

kody trafiły do takich właśnie osób, jeden został w bibliotece. Kod wypożyczany jest na 

miesiąc, jeżeli w kolejnym miesięcy będzie zgłoszenie osób niedowidzących to one będą 

pierwsze w kolejce. Jeżeli środków wystarczy kody zostaną jeszcze dokupione. Obecnie jest 

to próbna akcja, która ma pokazać jakie jest zapotrzebowanie i czy taka forma się 

przyjmie/sprawdzi na terenie gminy Więcbork.   

Przewodnicząca RM sugerowała o rozpropagowanie informacji o takiej możliwości 

korzystania z czytelnictwa w MGOPS, PCPR, gdzie osoby z niepełnosprawnością wzrokową 

na pewno trafiają. 

Radny Jan Antczak podziękował Dyrektor za szczegółową prezentację działań MGBP. 

Wyraził też zaskoczenie tym, że w filii Biblioteki w Runowie Krajeńskim tak wiele rzeczy się 

dzieje po przejęciu przez obecną Dyrektor kierownictwa. Do tej pory w informacjach trudno 

było się doszukać aktywności tej jednostki. 

Radny Ryszard Kałaczyński podziękował Dyrektor za pomoc w promocji swojej książki. 

Pytał również, czy wszyscy którzy chcieliby zaprezentować w bibliotece swoją twórczość, 

czy inne materiały historyczne, mają taką możliwość.  Z tego co wie jeden z mieszkańców 

miał ciekawe materiały z IPN i chciał je przedstawić szerszemu odbiorcy ale nie przyjęto jego 

propozycji. 

Dyrektor MGBP odpowiedziała, że Instytucja ściśle współpracuje z Instytutem Pamięci 

Narodowej i na niektóre wystawy nieodpłatne, a ten fakt jest dla MGBP istotny, są długie 

kolejki oczekujących. To co się udało z IPN zorganizować zostało w Bibliotece 

przedstawione mieszkańcom. Jeżeli mieszkaniec, o którym mówi radny ma potrzebę, to 

zaprasza go do siebie w celu rozmowy o jego propozycji i ewentualnym ponowieniu 

zapytania do IPN. Generalnie Biblioteka bazuje na tych wystawach, które IPN ma 

przygotowane. Z tego co wie takiej tematyki, która proponuje mieszkaniec nie ma 

przygotowanej w formie ekspozycji do wystawienia w instytucjach kultury. Jeżeli taka 

ekspozycja się pojawi i będzie udostępniana na jakiś ekonomicznie względnych warunkach, 

to oczywiście  jest otwarta na taką ofertę. Jeżeli natomiast miałaby eksponować rzeczy 

wymagające wcześniejszych kosztów i nakładów, żeby je należycie zaprezentować trzeba 

byłoby określić, czy przełoży się to na cele statutowe instytucji tj. promocję czytelnictwa, 

bądź edukację historyczną. Na dziś IPN nie dysponuje takimi materiałami wydrukowanymi  

i wyeksponowanymi na planszach. Z kolei wydruk jednej pleksi w formacie 100×70, to koszt 

ponad 100,00 zł., a na takie wydatki MGBP dziś nie stać. Na zakończenie wystąpienia 

Dyrektor podała również, ze w Bibliotece można nabyć książkę „Karolewo 1939. Zbrodnie  
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w obozie Selbstschutz Westpreussen”. Książka ta w roku poprzednim bardzo szybko się 

wyprzedała, zatem osoby które były zainteresowane jej zakupem mogą ją nabyć. 

 

Przewodnicząca RM zamknęła dyskusję. 

Ad.10 - 11 Sprawozdanie z realizacji planu pracy Rady Miejskiej w Więcborku za 2017r. 

przedstawiła Przewodnicząca Rady Miejskiej p. Grażyna Witczak, a sprawozdania 

Komisji stałych RM z realizacji planów pracy za rok 2017 Przewodniczący poszczególnych 

Komisji. 

 

 Sprawozdanie z realizacji Planu Pracy RM w Więcborku stanowi Załącznik Nr 2 do 

niniejszego Protokołu /do wglądu w biurze RM oraz stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

  Komisja Rewizyjna – Przewodniczący Jacek Kabattek /sprawozdanie stanowi 

Załącznik Nr 3 do niniejszego Protokołu - do wglądu w biurze RM oraz stronie BIP 

Gminy Więcbork/ 

 

 Komisja Budżetu i Finansów – Za – ca Przewodniczącego p. Beata Lida 

/sprawozdanie stanowi Załącznik Nr 4 do niniejszego Protokołu - do wglądu  

w biurze RM oraz stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

 Komisja Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji  

i Handlu – Przewodniczący p. Kazimierz Wilczyński  /sprawozdanie stanowi 

Załącznik Nr 5 do niniejszego Protokołu - do wglądu w biurze RM oraz stronie BIP 

Gminy Więcbork/ 

 

 Komisja Oświaty, Kultury i Sportu – Przewodnicząca p. Beata Kopta /sprawozdanie 

stanowi Załącznik Nr 6 do niniejszego Protokołu - do wglądu w biurze RM oraz 

stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

 Komisja Zdrowia, Pomocy Społecznej i Porządku Publicznego – Przewodnicząca  

p. Beata Lida /sprawozdanie stanowi Załącznik Nr 7 do niniejszego Protokołu - do 

wglądu w biurze RM oraz stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

 

 Komisja Statutowa doraźna – Przewodniczący p. Stanisław Posieczek /sprawozdanie 

stanowi Załącznik Nr 8 do niniejszego Protokołu - do wglądu w biurze RM oraz 

stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

Salę obrad opuściła Wiceprzewodnicząca RM p. Anna Łańska /obecnych 11 radnych/ 

Ad.12 Projekt uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Więcbork przedstawił Zastępca 

Burmistrza Więcborka p. Jacek Masztakowski. 

 

Zarząd Oddziału Miejsko-Gminnego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych   

w Więcborku zwrócił się z wnioskiem o zmianę wysokości ekwiwalentu dla strażaków  

za udział w działaniu ratowniczym. Zgodnie z art. 28 ust. 2 ustawy z dnia 24 sierpnia 1991 r. 

o ochronie przeciwpożarowej wysokość tego ekwiwalentu nie może przekroczyć 1/175 
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przeciętnego wynagrodzenia, ogłoszonego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w 

Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski” na podstawie art. 20 pkt 2 

ustawy z dnia 17 grudnia 1998 r. o emeryturach i rentach z Funduszu Ubezpieczeń 

Społecznych (Dz. U. z 2017 r. poz. 1383, 1386, 2120) przed dniem ustalenia ekwiwalentu, za 

każdą godzinę udziału w działaniu ratowniczym lub szkoleniu pożarniczym. Ekwiwalent jest 

wypłacany z budżetu gminy. Obecna stawka ekwiwalentu wynosi odpowiednio 10 zł. i 5 zł.  

Przedłożony radnym projekt uchwały ustala ekwiwalent pieniężny dla członków ochotniczej 

straży pożarnej za każdą godzinę uczestnictwa: 

 

1) w działaniu ratowniczym w wysokości 15,00 złotych brutto (słownie zł.: piętnaście 
00/100); 

2) w szkoleniu pożarniczym organizowanym przez Państwową Straż Pożarną lub Gminę 

Więcbork w wysokości 5,00 złotych brutto (słownie zł.: pięć 00/100). 

 

Zarząd Oddziału zmianę wysokości uzasadnił faktem, że obecne stawki obowiązują od 2015 

r., kiedy przeciętne wynagrodzenie za pracę było znacznie niższe niż obecnie. Mając na 

uwadze ogromne zaangażowanie i poświęcenie strażaków ochotników z Gminy Więcbork na 

rzecz lokalnej społeczności, a także pomoc poszkodowanym w gminach ościennych 

Burmistrz Więcborka przychylił się do wniosku Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego 

Związku Ochotniczych Straży Pożarnych  w Więcborku. 

 

Opinia Komisji Połączonych RM: Budżetu i Finansów oraz Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji i Handlu – pozytywna. 

 

Opinia Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej i Porządku Publicznego – pozytywna. 

 

Uwag nie wniesiono. 

 

Na sali 11 radnych 

 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 

 

 

 

Ad.13–14 Projekt uchwały w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze nr 397/2017 

Wojewody Kujawsko-Pomorskiego oraz w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie 

zastępcze nr 398/2017 Wojewody Kujawsko-Pomorskiego omówił również Zastępca 

Burmistrza Więcborka p. Jacek Masztakowski. 

 

Dnia 29 grudnia 2017r. do Urzędu Miasta w Więcborku wpłynęło zarządzenia 

zastępcze nr 397/2017 r. Wojewody Kujawsko - Pomorskiego z dnia 21 grudnia 2017r.  

w sprawie nadania nazwy ulicy w Gminie Więcbork, zmieniając nazwę ulicy 28 stycznia 

położonej w mieście Więcbork na ulicę Rodziny Ulmów oraz zarządzenie zastępcze nr 

398/2017 Wojewody Kujawsko - Pomorskiego z dnia 21 grudnia 2017r. w sprawie nadania 

nazwy ulicy w gminie Więcbork, poprzez zmianę nazwy ulicy 29 stycznia położonej w 

miejscowości Sypniewo na ulicę gen. Józefa Hallera. 

Zgodnie z art. 6 ust. 1 ustawy z dnia 1 kwietnia 2016r. o zakazie propagowania komunizmu 

lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jednostek organizacyjnych, jednostek 

pomocniczych gminy, budowli, obiektów i urządzeń użyteczności publicznej oraz pomniki, 

obowiązujące w dniu wejścia w życie ustawy nazwy budowli, obiektów i urządzeń 

użyteczności publicznej, w tym dróg, ulic, mostów i placów, upamiętniające osoby, 

organizacje, wydarzenia lub daty symbolizujące komunizm lub inny ustrój totalitarny lub 
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propagujące taki ustrój w inny sposób, właściwy organ jednostki samorządu terytorialnego 

albo związku, o którym mowa w art. 4, zmienia w terminie 12 miesięcy od dnia jej wejścia w 

życie. Istotne jest, że zgodnie z przepisem z art.6 ust. 2 w/w ustawy w przypadku 

niewykonania obowiązku, o którym mowa w ust. 1, wojewoda wydaje zarządzenie zastępcze, 

w którym nadaje nazwę zgodną z art. 1, w terminie 3 miesięcy od dnia, w którym upłynął 

termin, o którym mowa w ust. 1. 

W uzasadnieniu zarządzenia zastępczego, o którym mowa na wstępie, Wojewoda Kujawsko - 

Pomorski wskazał, że Rada Miejska w Więcborku nie wykonała ustawowego obowiązku i nie 

dokonała w wyznaczonym przez ustawodawcę terminie tj. w ciągu 12 miesięcy od dnia 

wejścia w życie przedmiotowej ustawy, zmiany nazwy ul. 28 stycznia, położonej w mieście 

Więcbork.  Ponadto, w ocenie Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nazwa ulicy 28 stycznia 

jest niezgodna z art. 1 ust. 1 w/w ustawy. Istotne jest, że Rada Miejska w Więcborku uchwałą 

nr XXXV/254/17 z dnia 30 sierpnia 2017r. wypełniła ustawowy obowiązek, o którym mowa 

w art. 6 ust. 1 ustawy poprzez zmianę nazwy ulicy z 28 stycznia na ulicę 28 stycznia. Co 

więcej, w uzasadnieniu do uchwały szczegółowo opisano jakie wydarzenia historyczne 

upamiętnia nazwa ulicy poprzez wskazanie, że ulica 28 stycznia upamiętnia doniosły akt tzw. 

Konfederacji warszawskiej z dnia 28 stycznia 1573r., kiedy Sejm przyjął uchwałę 

gwarantującą wolność wyznania i tolerancje religijną w Polsce. Prawo to zapewniło pełne 

uprawnienia w życiu publicznym i prywatnym wszystkim ludziom wolnym – niezależnie od 

wyznania. Był to pierwszy w Europie akt szerokiej tolerancji, który w praktyce wykluczał 

wojny i konflikty o podłożu religijnym  na całym obszarze wchodzącym w skład 

Rzeczypospolitej Polskiej. W uznaniu jego doniosłości dla rozwoju cywilizacji  europejski 

tekst Konfederacji warszawskiej został w 2003r. wpisany na listę UNESCO Pamięć Świata.  

 

Podobnie rzecz ma się w przypadku nazwy drugiej ulicy i uchwały Nr XXXV/248/17 z dnia 

30 sierpnia 2017r. Rada Miejska  wypełniła ustawowy obowiązek, o którym mowa w art. 6 

ust. 1 ustawy poprzez zmianę nazwy ulicy z 29 stycznia na ulicę 29 stycznia. W uzasadnieniu 

do uchwały również szczegółowo opisano, jakie wydarzenia historyczne upamiętnia 

konkretna nazwa ulicy poprzez wskazanie, że ulica 29 stycznia służy upamiętnieniu 

wydarzenia, które miało miejsce 29 stycznia 1919r. Tego dnia Stany Zjednoczone jako 

pierwszy kraj na świecie uznały niepodległość Polski.  

Mając powyższe na uwadze, w pierwszej kolejności, należy podkreślić, że Rada Miejska  

w Więcborku dopełniła obowiązku ustawowego, o którym mowa w art. 6 ust. 1 ustawy. Po 

drugie, nie ulega wątpliwości, że mimo zachowania tej samej nazwy ulic, Rada Miasta   

w Więcborku zmieniła znaczenie nazwy przedmiotowej ulicy poprzez przedstawienie 

motywacji, którą kierował się organ, co zostało odzwierciedlone w uzasadnieniu do uchwały, 

a tym samym został osiągnięty cel przedmiotowej ustawy.   

W związku z powyższym, brak jest podstaw faktycznych i prawnych  do wydania zarządzenia 

zastępczego przez Wojewodę Kujawsko – Pomorskiego, a tym samym działanie Wojewody 

Kujawsko - Pomorskiego w tym zakresie jest niezgodne z prawem, zatem wniesienie skargi 

do sądu administracyjnego jest konieczne i uzasadnione. 

 

Przy okazji omawianych projektów uchwał Zastępca Burmistrza odniósł się także do tekstu, 

który w przedmiotowym temacie ukazał się w jednym z portali internetowych . 

 

Ponieważ nikt tworząc artykuł nie konsultował się z władzami Gminy odnośnie ich intencji  

i intencji Rady Miejskiej w temacie zmiany nazw ulic, chciał pokrótce parę rzeczy 

sprostować. W tekście zarzucono, że w procedurze kierowano się względami ekonomicznymi, 

a w żadnej wypowiedzi jego, czy Burmistrza nie padł taki argument. W przypadku ulicy 29 

Stycznia odbyło się spotkanie z mieszkańcami Sypniewa, a odnośnie ulicy 28 Stycznia  

w Więcborku do Gminy wpłynęła petycja mieszkańców. Zarówno mieszkań Sypniewa, jak  

i Więcborka prosili o takie załatwienie sprawy i podjecie działań, które będą jak najmniej dla 
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nich uciążliwe. Mieszkańcy Sypniewa od kilkudziesięciu lat zamieszkują w danej lokalizacji  

i w żaden sposób nie kojarzą nazwy ulicy z propagowaniem komunizmu. Podobnie rzecz ma 

sie jeżeli chodzi o mieszkańców ulicy 28 Stycznia w Więcborku. Ponadto autor publikacji 

zarzuca „sentyment do ludowej ojczyzny” . Zastanawia się co miałoby to znaczyć, skoro on 

sam w tej „ludowej ojczyźnie” żył zaledwie piętnaście lat, a Burmistrz Więcborka jeszcze 

krócej. Chyba, że chodzi o to, iż wówczas obaj byli dziećmi i mają miłe wspomnienia z tegoż 

okresu. Redaktor zacytował też jego wypowiedź, „że sama inicjatywa zmian ulic budzi  

i będzie budziła kontrowersje”. Analizując ustawę, zgłębiał wiedzę na temat historii, choć tą 

interesuje się od wielu lat, i w wielu sytuacjach – chociażby w przypadku I Armii Wojska 

Polskiego, sama ocena jest bardzo różna, zarówno żołnierzy jak i całej formacji. W naszym 

przekazie była informacja taka, że w tej formacji uczestniczyły osoby, dla których była to 

jedyna szansa powrotu do ojczyzny. To, że nie załapali się oni do Armii Andersa, nie było ich 

winą. Po prostu taka była wówczas sytuacja polityczna. Dzięki Armii Wojska Polskiego mieli 

szansę powrotu do ojczyzny i swoich rodzin. Trafiało tam wielu Akowców pod groźbą utraty 

życia. Stąd też taka jego wypowiedź. W rozmowach telefonicznych z pracownikami IPN, 

potwierdzili oni, że ocena ta jest niejednoznaczna i często też proponowali żeby zmienić na 

ulicę „Żołnierzy I Armii Wojska Polskiego”, a nie samej „I Armii Wojska Polskiego”. Zresztą 

nie jest winą żołnierzy, że ich dowódcą był Gen. Świerczewski. Tym niemniej walczyli oni  

i ginęli ponosząc koszty wyzwalania ojczyzny. Kolejną rzeczą, z która trudno się zgodzić jest 

użycie w artykule stwierdzenia, że „poniżamy mieszkańców Więcborka”. Pytanie w czym?, 

skoro utrzymuje się  nazwy ulic 28 Stycznia i 29 Stycznia. Z informacji uzyskanych z IPN już 

po podjęciu uchwał, sam Instytut stwierdził, że daty te generalnie wskazują zakończenie 

faszyzmu na terenie Polski. Żołnierze wyzwalający te tereny do końca nie mieli pojęcia, jak 

będzie wyglądał kształt nowej odrodzonej Polski. Ustalenia Konferencji Jałtańskiej wyraźnie 

wskazywały, że odbędą się wolne wybory. W tekście mówi się również o ul. BoWiD  

w kontekście tego, że jeszcze nie została ona zakwestionowana przez Wojewodę jej 

kontrowersyjna nazwa. W naszym mniemaniu nie została zakwestionowana i nie zostanie, 

gdyż Wojewoda miał trzy miesiące i tego nie uczynił, więc wszelkie możliwości prawne jego 

w tym kierunku się zakończyły, chyba że w ustawowym terminie złożył pismo o wydanie 

opinii przez IPN. Intryguje także to, co stało u podstaw przypisania władzom Gminy 

Więcbork i Radzie Miejskiej w Więcborku określenia „niezbyt chlubnych epizodów  historii 

III RP”? Jakie są to niby „niechlubne epizody”, które ww. powielają? Jako urzędnicy starają 

się wykonywać przepisy prawa narzucone przez Parlament ale jako tacy dbają też o to, by 

mieszkańcy byli z  ich decyzji zadowoleni. Stąd też działania w kierunku zminimalizowania 

uciążliwości związanych ze zmianą nazw ulic. Kwestia uzasadnień do uchwał, które zdaniem 

autora artykuły były „wyciągnięte z kapelusza”, też budzi konsternację. Można byłoby 

zacytować przy tej okazji uzasadnienia zastosowane przez inne gminy ale nie ma to sensu. 

Nigdzie natomiast nie jest napisane, że nazwy ulic muszą się kojarzyć z historią Więcborka  

i ziemi więcborskiej. Przykładem może być Wojewoda, który nadając nazwę ulica „Rodziny 

Ulmów” nie dbał o to, czy historycznie związana jest ona z Więcborkiem, czy ziemią 

więcborską. Przykładów można mnożyć wiele ale prerogatywą Rady Miejskiej jest nadanie 

nazw ulic i jakie przesłanki skłaniają ja do nadania nazw ulic, czy nadania danej nazwy leży 

w jej kompetencji. Kompletną abstrakcją jest też to, że autor uznaje zmianę nazw ulic, czy też 

ich utrzymanie za element kampanii wyborczej. W tym zakresie władze gminy i przede 

wszystkim wsłuchuje się w głos mieszkańców, którym służy. Kampania wyborcza 

prowadzona w oparciu o coś takiego byłaby po prostu śmieszna i niedorzeczna. Konkluzja 

może być tu, zdaniem Zastępcy Burmistrza jedna, wyrażająca się  powiedzeniu, że  

„w każdym zawodzie wymagana jest etyka zawodowa”.  

 

Na salę obrad powróciła Wiceprzewodnicząca RM p. Anna Łańska /obecnych 12 

radnych/ 
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Opinia Komisji Połączonych RM: Budżetu i Finansów oraz Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji i Handlu – pozytywna. 

 

Przewodnicząca RM otworzyła dyskusję mówiąc, że decydując, jak zachować się podczas 

przyjmowania uchwał w sprawie nazw ulic na sesji sierpniowej miała poważny dylemat 

moralny, czy reprezentować li tylko swoje poglądy, czy interes wyborców. Jej decyzja 

wówczas była taka, jaka była. Dziś jej decyzja jest inna tzn. będzie głosowała tak, jak uważa 

ona Grażyna Witczak, nie bacząc na to, że akurat ulica 28 Stycznia znajduje się w jej okręgu 

wyborczym. 

 

Radny Kazimierz Wilczyński stwierdził, że żyjemy w kraju demokratycznym i każdy ma 

prawo mieć swoje poglądy. Osobiście ma też swoje zdanie w tym konkretnym temacie, 

nikogo nie zmusza, by uważał tak jak on. Zdanie to wyraził już poprzedni, więc nie będzie 

powtarzał i przeciągał tematu. Uważa, że przy podejmowaniu uchwał w sprawie zmiany nazw 

ulic Rada nie wykonała zapisów ustawy ale jest to jego zdanie. Niemniej szanuje decyzję 

większości. 

 

Radny Jan Antczak powiedział, że też, żyje w demokratycznym państwie i jako reprezentant 

mieszkańców, którzy go wybrali, uszanował ich wolę. Mieszkańcy nie chcą zmiany.  

 

Przewodnicząca RM zamknęła dyskusję. 

 

 

 

 

w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze nr 397/2017 Wojewody Kujawsko-

Pomorskiego 

 

Na sali 12 radnych 

 

Za przyjęciem uchwały glosowało - 9 radnych 

Przeciwnych    - 3 radnych 

 

 

w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze nr 398/2017 Wojewody Kujawsko-

Pomorskiego 

 

Na sali 12 radnych 

 

 

Za przyjęciem uchwały glosowało - 9 radnych 

Przeciwnych    - 3 radnych 

 

 

 

Ad.15 Projekt uchwały w sprawie uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa 

Kujawsko-Pomorskiego w sprawie Krajeńskiego Parku Krajobrazowego przedłożył 

Kierownik Referatu UM w Więcborku p. Tomasz Fifielski. 

 

Zgodnie z art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 18 marca 1990r. o samorządzie gminnym (tekst 

jednolity Dz. U. z 2017r. poz. 1875) do właściwości rady gminy należy stanowienie w innych 
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sprawach zastrzeżonych ustawami do kompetencji rady gminy. Przepis art. 16 ust. 4 ustawy  

z dnia 16 kwietnia 2004r. o ochronie przyrody (Dz. U. z 2016r. poz. 2134, z późn. zm.) 

stanowi, iż projekt uchwały sejmiku województwa w sprawie utworzenia, zmiany granic lub 

likwidacji parku krajobrazowego wymaga uzgodnienia z właściwą miejscowo radą gminy 

oraz właściwym regionalnym dyrektorem ochrony środowiska. Urząd Marszałkowski 

Województwa Kujawsko-pomorskiego w Toruniu pismem z dnia 15 grudnia 2017r. znak ŚG-

IV.7122.65.2017 zwrócił się do Rady Miejskiej w Więcborku z prośbą o uzgodnienie projektu 

uchwały Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego w sprawie Kajeńskiego Parku 

Krajobrazowego. W wyniku niezamierzonej omyłki pisarskiej błędnie przepisano treści 

zakazu z art. 17 ust. 1 pkt 5 ustawy z dnia 16 kwietnia 2004r. o ochronie przyrody. W §3 pkt 

5 uchwały pominięto słowo „ przeciwsztormowym”. Niniejsza nieścisłość nie miała 

negatywnego wpływu na czynną ochronę ekosystemów, a także nie ograniczała rozwoju 

wspólnot lokalnych i podmiotów gospodarczych na obszarze Krajeńskiego Parku 

Krajobrazowego. W dniu 11 września 2015r. weszła w życie ustawa z dnia 24 kwietnia 2015r. 

o zmianie niektórych ustaw w zawiązku ze wzmocnieniem narzędzi ochrony krajobrazu (Dz. 

U. z 2015r. poz. 1688), która dokonała pewnych zmian w ustawie o ochronie przyrody. 

Zmiana dotyczy m. in. zapisu art. 17 ust. 1 pkt 1,7 ustawy o ochronie przyrody. W związku  

z powyższym zaistniała konieczność dokonania korekty treści wskazanych zakazów 

zapisanych w tej ustawie zgodnie z aktualnym brzmieniem.  

 

Opinia Komisji Połączonych RM: Budżetu i Finansów oraz Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji i Handlu – pozytywna. 

 

Przewodnicząca RM otworzyła dyskusję. 

Radny Ryszard Kałaczyński  nawiązał do zapisu dotyczącego możliwości budowania się  

w odległości 100m od zbiorników wodnych. Mówił, że jeżeli zapis ten obowiązuje, to  z kolei 

tereny, które w Planie Zagospodarowania Przestrzennego zostały przeznaczone pod 

zabudowę  takiej funkcji nie będą mogły spełniać. 

Przewodnicząca RM przypomniała, że kwestia poruszona przez radnego nie jest 

przedmiotem wywołanej uchwały i nie zmienia ona żadnych warunków dotychczasowych  

z wyjątkiem tego In plus, że będzie możliwość budowy przy zbiornikach sztucznych. 

Natomiast zakazy dotyczące zbiorników naturalnych są takie jakie były więc dyskusja w tym 

zakresie jest nie przedmiotowa. 

Radny Jan Antczak stwierdził, że tego zakazu w ogóle nie powinno być, powinien on być 

całkowicie wykreślony. 

Przewodnicząca RM zamknęła dyskusję. 

Na sali 12 radnych 

 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 10 radnych 

Wstrzymało się od głosu  - 2 radnych 
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Ad.16 Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego dla działki nr 233/15 położonej w obrębie Sypniewo, 

gmina Więcbork przedstawił Kierownik Referatu UM w Więcborku p. Michał Bąk. 

Uchwała Rady Miejskiej w Więcborku w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr 233/15 położonej w obrębie Sypniewo, 

gmina Więcbork, rozpocznie tryb formalnoprawny sporządzenia planu, stosownie do zapisów 

powołanej wcześniej ustawy. Podjęcie uchwały o przystąpieniu do sporządzenia planu 

miejscowego, zgodnie z art. 14 ust. 5 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu  

i zagospodarowaniu przestrzennym, zostało poprzedzone szeregiem analiz m.in. o charakterze 

funkcjonalnym, przestrzennym i terenowoprawnym, które potwierdzają zasadność 

przystąpienia do sporządzenia w/w planu. Przeprowadzono także analizę dotyczącą stopnia 

zgodności przewidywanych rozwiązań planu miejscowego z ustaleniami Studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Więcbork. 

Analiza potwierdza zasadność przystąpienia do sporządzenia w/w planu. W związku  

z powyższym wywołanie niniejszej uchwały jest uzasadnione. Szczegółowa intencja 

wywołania tego projektu omówiona została na posiedzeniu połączonych Komisji Rady 

Miejskiej w Więcborku. 

 

 

Opinia Komisji Połączonych RM: Budżetu i Finansów oraz Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji i Handlu – pozytywna 

 

Na sali 12 radnych 

 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 11 radnych 

Przeciwny  - 1 rady 

 

 

Ad. 17 Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielił Burmistrz Więcborka  

p. Waldemar Kuszewski. 

/Odp. na interp. radnego J. Antczak/ 

 Kwestia zakupu tablic zamkniętych dla sołectw zostanie rozważona i przeanalizowana 

pod katem finansowym. Jeżeli nie będzie możliwa kompleksowa wymiana, będzie to 

realizowane systematycznie. 

 Zakup małej koparki przez Gminę Więcbork będzie brany pod uwagę. 

/Odp. na interp. radnego R. Kałaczyńskiego/ 

 Temat oznakowania trasy maratonu jest Burmistrzowi doskonale znany i wierzy że uda 

się to zrealizować. Niemniej wpierw należy całe zamierzenie dokładnie opracować. 

 Zagadnienie ulicy Leśnej w Wituni zostało dokładnie omówione na posiedzeniu 

połączonych Komisji RM. 

 

Ad.18 Wolne wnioski i informacje. 
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Radny Ryszard Kałaczyński poinformował, że jego kandydatura została zgłoszona do 

plebiscytu „Gazety Pomorskiej” na „Osobowość Roku” i jeżeli ktoś chciałby zagłosować, 

prosi o wsparcie. 

Pan Leszek Skaza podał, że w imieniu mieszkańców 29 Stycznia w Sypniewie i 28 Stycznia 

w Więcborku dziękuje za podjęte uchwały. Zachęcił również obecnych do wysłuchania w II 

Programie Polskiego Radia w najbliższą sobotę o godz. 17:00 audycji z udziałem p. Andrzeja 

Dobber. W programie znajdzie się wywiad z artystą oraz część muzyczna. Tytuł audycji  

"Five o'clock”. 

Radna Beata Kopta przekazała informację, że zarówno na stronie internetowej SP Nr 2  

w Więcborku oraz stronie Gminy Więcbork pojawiło się ogłoszenie o naborze na wolne 

stanowisko animatora sportowego kompleksu boisk „ORLIK”. Termin na składanie ofert jest 

bardzo krótki tj. do drugiego lutego. Radna prosiła o powielenie informacji w środowisku, 

gdyż może zdarzyć się sytuacja, że to stanowisko nie zostanie obsadzone. Do dnia 7 lutego 

należy podpisać umowę z Fundacją refundującą koszty zatrudnienia animatora. Gdyby 

takowy się nie znalazł, Gmina straci dofinansowanie. 

 

Na tym obrady zakończono. 

Przewodnicząca RM słowami „zamykam obrady czterdziestej sesji Rady Miejskiej  

w Więcborku”, zamknęła obrady. 

 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodnicząca Rady Miejskiej 

w Więcborku 

 

/-/ mgr Grażyna Witczak 

 


